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قیمت سکه و ارز ) به تومان(

خطای استراتژیک دولت در امید به مذاکرات
روزنامه آرمان

این روزنامه با نگاهی به عمر دو ساله دولت یازدهم، به ریزش حمایت های 
اجتماعی از این دولت پرداخته و نوشته است:  محمدجواد حق شناس از فعالان 
اصلاح طلب در نقد عملکرد دولت به روزنامه آرمان گفته است: به هر حال آقای 
روحانی در مناظره های انتخاباتی و سخنرانی هایی که انجام دادند قول هایی به 

مردم دادند که باید به آن پایبند باشند.
اگر هم اکنون که دولت روحانی در میانه عمر خود است با ریزش پشتوانه 
اجتماعی مواجه شود باید منتظر شرایط نامطلوبی برای دولت در پایان عمر 
چهار ســاله باشیم. البته بخشی از این معضل به نگاه آقای روحانی و اعضای 

کابینه به این مسئله بازمی گردد.
نگاه آقای روحانی و تیم همراه ایشان همواره به عرصه سیاست خارجی 
بوده و ایشان راه حل مشکلات داخلی را در مسئله هسته ای جست وجو کرده اند.

این یک خطای استراتژیک از سوی دولت بوده است...
آقای روحانی به تازگی عنوان کردند که تحریم ها روی مسئله آب مردم 
هم تأثیرگذار بوده اســت. آقای روحانی نباید از این گونه تعابیر برای روشن 
شــدن وضعیت اســتفاده کند. این گونه تعابیر جواب مناسبی به مطالبات 
مردم نیست. مردم به دنبال اقدام عملی دولت برای برطرف کردن مشکلات 

اقتصادی خود هستند.
انتظار ما این بود که دولت آقای روحانی با توجه به مشــکلات شــدید 
معیشتی مردم یک تیم منسجم را برای حل این مشکل به وجود خواهد آورد. 
با این حال در حال حاضر نوعی عدم هماهنگی و انسجام بین وزارت اقتصاد، 
بانک مرکزی و سازمان برنامه و بودجه مشاهده می کنیم. آقای روحانی باید 
سازمان برنامه و بودجه را به عنوان قلب تپنده سیستم اجرایی کشور خیلی 

زود راه اندازی می کرد. 
با این وجود مشاهده کردیم که راه اندازی این سازمان بیش از هجده ماه 
به طول انجامید.این یک علامت سوال بسیار بزرگ برای کارشناسان سیاسی 
و اقتصــادی بود که چرا آقای روحانی که در مناظرات انتخاباتی خود تأکید 
زیادی روی احیای این سازمان داشت به مدت هجده ماه احیای این سازمان 

را به تعویق انداخت....
 مسکن مهر معطل مصوبه شورای پول و اعتبار

روزنامه دنیای اقتصاد
این روزنامه وضعیت کنونی مسکن مهر به عنوان بزرگترین طرح اقتصادی 
دولت گذشــته برای خانه دار شدن قشر آسیب پذیر جامعه که از سوی وزیر 
راه و شهرســازی فعلــی »اقتصاد برانداز« و »مزخرف« خوانده شــده بود را 
چنین بررســی کرده است: حاشیه دارترین طرح دولتي خانه سازي در تاریخ 
سیاســت گذاري هاي تامین مسکن در کشــور، بعد از 8 سال گذر از مراحل 
عملیاتــي و اجرایــي، تاکنون فقط 52 درصد »بازدهي ملموس« داشــته و 
اکنون براي تکمیل »نیمه  ناتمام«، سبدي از سه مانع بزرگ، پیش روي وزارت 
راه وشهرســازي و البته سایر مقامات دولت یازدهم قرار دارد که اگر برداشته 
نشود، وعده »تحویل کلید در پایان سال95« قطعا به سرانجام نخواهد رسید... 
از کل 3/ 2 میلیون واحد مســکوني مهر، فقط یک میلیون و 199 هزار واحد 
به متقاضیان »تحویل قطعي« شده و عملا 48 درصد آپارتمان هاي این طرح 
هنوز به دســت صاحبانش نرسیده است. البته آمارهاي دفتر قائم مقام وزیر و 
مجري ویژه مسکن مهر در وزارت راه و شهرسازي نشان مي دهد: تاکنون یک 
میلیون و 442 هزار واحد مسکوني طرح مسکن مهر »افتتاح« شده که از بابت 

آمار افتتاح، کل طرح معادل 63 درصد »بازدهي اسمي« داشته...
بررسي هاي »دنیاي اقتصاد« در این باره حاکي است: اخیرا روند ساخت و 
تکمیل آپارتمان هاي باقي مانده مسکن مهر به »سد پولي« برخورد کرده است.  
براي شــارژ مالي این 536 هزار واحد مســکوني تکمیل نشده، دي ماه سال 
گذشته، وام اضافه 5 میلیون توماني توسط بانک مرکزي تدارك دیده شد که 
قرار بود در این راستا، سقف تسهیلات واحدهاي ناتمام مسکن مهر از 25 میلیون 
به 30 میلیون تومان افزایش پیدا کند و کل طرح تا پایان سال95 جمع شود.
اما کمک تســهیلات 5 میلیوني به بن بست خورده و آنچه دسترسي به 
این وام اضافه را براي پیمانکاران مسکن مهر عملا غیرممکن کرده، مصوبه اي 
از شــوراي پول و اعتبار اســت که به موجب آن، سقف کلي تسهیلات طرح 

مسکن مهر باید از 50 هزار میلیارد تومان تجاوز نکند.
کش و قوس گرانی لبنیات

روزنامه وطن امروز
ایــن روزنامه بــا ابراز نگرانی از کاهش مصرف لبنیات در کشــور درباره 
گرانی چندباره محصولات لبنی نوشت: در حالی که دولت اصرار دارد قیمت 
محصولات لبنی 10 درصد گران شود، مصرف کنندگان با کاهش مصرف عملا 

با این تصمیم مخالفت می کنند.
دولت در تیر ســال گذشته نرخ خرید شیر خام از دامداران را به کیلویی 
1440 تومان افزایش داد و بر این اساس به صنایع لبنی نیز اجازه داد قیمت های 
خود را حدود 15 درصد افزایش دهند اما برخی کارخانه های لبنی نرخ خرید 
شــیر خام از دامداران را افزایش ندادند و افزایش قیمت های چندمرحله ای 
محصولاتشان بویژه در زمینه شیر و لبنیات پرمصرفی مانند پنیر و ماست به 

بیش از 40 درصد رسید. 
حالا هم پس از گذشت یک سال از مصوبه 1440 تومانی نرخ خرید شیر 
خام که اجرایی نشد، دولت با استقرار ماموران سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان در کارخانه های لبنی، صاحبان این صنایع را به پرداخت نرخ 

مصوب و قانونی سال گذشته به دامداران مجبور کرده است.
از سوی دیگر صنایع معترض هستند که هزینه هایشان را نمی توانند تامین 
کنند لذا باید قیمت محصولات شــان هم افزایش یابد. اما یکی از مهم ترین 
پارامترهای تعیین کننده قیمت یک محصول، کشش بازار و قدرت خرید مردم 
است که باید دید آیا با این قیمت ها، مصرف شیر و لبنیات که باید افزایش یابد، 

می تواند به استانداردهای جهانی و کشورهای پیشرو نزدیک شود؟ 
اگر قیمــت نهایی محصولات لبنی افزایش یابد، قدرت خرید مردم و به 
تبع آن سرانه مصرف لبنیات نیز کاهش می یابد و این یعنی همان هدفی که 

همه را ناراضی می کند.
تبانی بانک ها برای کاهش نرخ سود سپرده ها

روزنامه همشهری
این روزنامه درباره تخلف بانک ها در تعیین دستوری نرخ سپرده ها نوشت: 
توافق برخی بانک ها علیه حقوق ســپرده گذاران خود مبنی بر پرداخت سود 
10درصدی به ســپرده های کوتاه مدت کمتر از یک ســال در حالی اجرایی 
شده است که به گفته رئیس شورای رقابت این تصمیم بانک ها غیرقانونی و 

برخلاف قانون رقابت است...
شــوراي پول و اعتبار به بانک ها اختیار داده تا درخصوص ســپرده هاي 
کمتر از یک سال تا حداکثر نرخ سود 20درصد باهم رقابت کنند، اما برخي 
بانک هاي عمدتا دولتي نظیر ملي، سپه و ملت و بانک هاي خصوصي همچون 
پاســارگاد و انصار به صورت توافقي به جاي رقابت، نرخ سپرده هاي روزشمار 
کوتاه مــدت 10درصد را مبناي فعالیــت خود قرار داده اند. این توافق البته با 
قوانین و مقررات رقابتي کشور همخواني ندارد، بلکه مغایرت هم دارد. به باور 
کارشناسان، توافق بانکداران بر سر نرخ سود سپرده هاي روزشمار و کوتاه مدت، 
سود هنگفتي را از سپرده گذاران خرد و متوسط کم مي کند و بر سود بانک ها 
مي افزایــد، اما برخي بانک ها در یک چرخش ضدرقابتي و کارتل وار، اقدام به 
توافق بین خود درخصوص نرخ سود سپرده هاي روزشمار کرده اند و مشخص 

نیست سود قطعي ناشي از این سپرده ها کجا مي رود؟

اقتصاددرآینهرسانهها

سخنرانی
مراســم باشــکوه شــب های احیاء با حضور امت حزب ا... در 
مســجد حضرت ولی عصر)عج( در شــب های 19، 21، 23 
رمضان از ســاعت 23 با خواندن دعای جوشن  آغاز و مراسم 
مخصوص شــب های احیاء توســط دانشمند عالیقدر 
حجت الاسلام والمسلمین فرقانی خراسانی 

برگزار می گردد.
نشانی: بالاتر از میدان پاستور - خ آذربایجان مسجد ولی عصر)عج(
الاحقر میرخانی - امام جماعت مسجد حضرت ولی عصر)عج(

قیمت بازارنوع سکه
895000سکه تمام طرح جدید
895000سکه تمام طرح قدیم

457000نیم سکه
257000ربع سکه

168000گرمی
91561هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3315دلار
3690یورو
5170پوند

902درهم

معاون مســافری راه آهن از راه اندازی قطار 
حومه ای قزوین به تهران از امروز خبر داد.

سیدمحمد راشدی در گفت وگو با فارس با اشاره 
به راه اندازی قطار حومه ای قزوین - تهران - قزوین از 
روز یکشنبه 14 تیرماه سال جاری افزود: ساعت حرکت 
این قطار از قزوین 5:20 صبح هر روز و برگشت آن از 

تهران ساعت 16:20 خواهد بود.
راشــدی با اشــاره به اینکه ظرفیت هر رام قطار 
336 نفر است، اظهار داشت: نرخ بلیت قطار حومه ای 

قزوین - تهران 3000 تومان است.
معاون مسافری راه آهن با تاکید بر اینکه بدین ترتیب 
فاصله قزوین تا تهران کاهش یافت، گفت: مردم قزوین 
می توانند به راحتی و در ساعت اداری وارد تهران شوند 

و بعد از ظهر به قزوین برگردند.
راشدی یادآور شــد: افزایش ایمنی سیر، سرعت 
جابه جایی، حمل و نقل ارزان، کاهش تولید آلاینده های 
زیســت محیطی و کاهش ترافیک جاده ها از مزایای 

توسعه قطارهای حومه ای است.

معاون مسافری راه آهن خبر داد

راه اندازی قطار حومه ای
 قزوین - تهران - قزوین از امروز

متأسفانه مصرف انرژی در کشورمان با استانداردهای تعیین شده، 
بسیار فاصله دارد و نشان از مصرف زیاد مشترکین دارد. درصورتی 
که میزان مصارف را تا حدود 10 درصد کاهش بدهیم، تابســتان 
سال جاری را با موفقیت پشت سر خواهیم گذاشت. تأکید می کنیم 
که در اوج مصرف )از ساعت 19 لغایت 22( از به کار بردن وسایل 

برقی پرمصرف جداً خودداری نمایند.
وی ادامه داد: با اطمینان می توانم بگویم که اگر همراهی مردم 

و مشترکین در مدیریت مصرف باشد، خاموشی نخواهیم داشت.
چیت چیان با اشاره به وضعیت مدیریت تأمین و تقاضای آب نیز 
در پاســخ به این سؤال که جیره بندی آب در سال جاری خواهیم 
داشت؟ گفت: خیر، ان شــاءالله با صرفه جویی همگانی و مدیریت 

مصرف جیره بندی نخواهیم داشت.

از مردم  نیــرو  وزیــر 
پرمصرف  وسایل  خواست 
پایانی  ساعات  در  را  برقی 

شب استفاده نکنند.
در  چیت چیــان،  حمیــد 
گفت وگو با ایسنا در پاسخ به این 
سؤال که پیش بینی می کنید در 
ســال جاری خاموشی داشته 
باشــیم یا خیر؟ تصریح کرد: 

وزیر نیرو تاکید کرد
عبور از تابستان بدون خاموشی

 با 10 درصد صرفه جویی

حمل و نقل کشور خارج شدند. وی افزود: کل اسقاط 
انجام شــده مینی بوس های فرسوده ظرف 12 سال 
گذشــته، نزدیک به 5 هزار دستگاه  مینی بوس درون 
شهری و برونشهری در کشور است که در حال حاضر 
با اقدامات جدید و تصویب نامه معادلسازی، پیش بینی 
می شود تا پایان سال بیش از 6 هزار دستگاه مینی بوس 
یعنی بیش از مجموع تمامی سال های قبل مینی بوس 

فرسوده از رده خارج شود.
علیرضــا فیض بخش طرح معادل ســازی گواهی 
اســقاط کلیه خودروهــا را گام مثبتــی در خروج 
خودروهای سنگین دانست و افزود: با توجه به اینکه 
هم اکنون بر اساس مصوبه اسفند ماه سال 93 هیئت 
وزیران، اسقاط هر مینی بوس معادل 4 دستگاه سواری 
فرســوده و اسقاط هر دســتگاه اتوبوس معادل 12 
دستگاه ســواری است واردکنندگان تمایل بیشتری 
برای اسقاط مینی بوس و اتوبوس های فرسوده دارند 
و با این مصوبه، مالکان مینی بوس های فرسوده راسا 

اقدام به اسقاط مینی بوس فرسوده خود نموده اند.

رئیس ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت اظهار 
داشت: در این طرح بر اساس پیش بینی های صورت 
گرفته، مالکان مینی بوس های فرســوده با مراجعه به 
مرکز اسقاط و توافق با وارد کننده خودرو، مینی بوس 
فرســوده خود را به قیمــت بازار، واگــذار نموده و 
برخلاف گذشته بدون معطلی مبلغ مربوط به ارزش 
گواهی اسقاط و ارزش لاشه مینی بوس فرسوده خود 
را به طور نقدا دریافت می نماید که به خواســت خود 
می تواند مینی بوس جایگزین را با توجه به وسع مالی 

خود انتخاب و خریداری نماید.
فیض بخش تاکید کرد: در صورت تمایل و همکاری 
ســازمان مرتبط امکان جایگزینــی مینی بوس های 
فرسوده نیز وجود دارد که باید این سازمان ها در این 

طرح همراهی نمایند.
وی در پایــان اظهار امیدواری نمود؛ خروج کلیه 
خودروهای سنگین و سبک سرعت بیشتری در سال 
94 داشــته باشد و شاهد رکورد اسقاط قابل قبول تا 

پایان سال باشیم.

رئیس ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت اعلام کرد

اسقاط 2 هزار مینی بوس فرسوده در 3 ماه سال جاری 

معاون سازمان امور مالیاتی گفت: صندوق 
توســعه ملی هنوز از مالیات 10 هزار میلیارد 

تومانی معاف نشده است.
حسین وکیلی در گفت وگو با فارس، در پاسخ به 
این سوال که سرنوشت مالیات 10 هزار میلیارد تومانی 
صندوق توسعه ملی به کجا رسید و آیا پرداخت شده 
است، اظهار داشت: صندوق به جای پرداخت مالیات، 
اعتــراض خود را به هیئت حل اختلاف ارائه کرده و 
هیئت نیز هنوز در ایــن باره تصمیم گیری نکرده و 

نتیجه مشخص نیست.
گفتنی اســت اخیرا یکی از مســئولان صندوق 
توسعه ملی گفته بود این صندوق از مالیات نرخ تسعیر 
ارز که 10 هزار میلیارد تومان است معاف شده است.

معاون مالیات های مستقیم سازمان امور مالیاتی 
در مورد تعداد اظهارنامه هــای الکترونیکی مودیان 
تصریــح کرد: تا تاریخ 8 تیرماه ســال جاری تعداد 
313 هزار اظهارنامه حقوقی و مشاغل دریافت شده 
است که البته بدون اظهارنامه های مربوط به عوارض 

خودرو است.
وی با اشــاره به موضوع تهاتر بدهی های دولت 
از محل بدهی های مالیاتی به اشخاص تصریح کرد: 
تاکنون موردی از ســوی دستگاه های ذیربط در این 

راستا ارائه نشده و اقدامی صورت نگرفته است.
وکیلــی افزود: یکی از مباحث مالیاتی مربوط به 
مفاصاحساب بوده که دائما در جریان است و نمی توان 

عدد و رقم خاصی عنوان کرد.

معاون سازمان مالیاتی:
صندوق توسعه ملی از مالیات

 10 هزار میلیارد تومانی معاف نشده است

سرپرست سابق مرکز آمار گفت: بانک مرکزی از 
بالا اعلام کردن نرخ رشد اقتصادی منتفع می  شود.

ذبیح اله قائمی در گفت وگو با »نسیم« در خصوص دلایل 
تاخیر اعلام نرخ رشد اقتصادی توسط مرکز آمار اظهار کرد: 
مرکز آمار و بانک مرکزی معمولا روند کار متفاوتی به لحاظ 
زمانی با یکدیگر دارند، بنابر این نمی توان نتیجه گرفت دلیل 
تاخیر در اعلام رشد اقتصادی توسط مرکز آمار لزوما اختلاف 
آماری فاحش با بانک مرکزی اســت و البته این مسئله هم 

می تواند یکی از دلایل این تاخیر باشد.
وی با اشاره به وظایف قانونی مرکز آمار در اعلام نرخ رشد 
اقتصادی عنوان کرد: در برنامه پنجم توسعه قرار بر این شد 
که مرکز آمار تنها مرجع اعلام نرخ رشد اقتصادی باشد اما این 
اتفاق میسر نشد و در حال حاضر از مدت ها پیش، هم مرکز 
آمار و هم بانک  مرکزی نرخ رشد اقتصادی را اعلام می کنند 

و روش محاســبه آن ها هم تا حــدودی با یکدیگر متفاوت 
است. قائمی با دفاع از اعلام نرخ رشد اقتصادی توسط مرکز 
آمار تصریح کرد: اعلام نرخ رشد اقتصادی توسط مرکز آمار 
بر اســاس طرح های آماری است و دید کارشناسی و علمی 
نشان می دهد، نهادی باید مرجع آمار در هر کشور باشد که 
از آن آمار منتفع نشود، ولی بانک مرکزی از بالا اعلام کردن 
نرخ رشد اقتصادی منتفع می شود، زیرا یکی از وظایف این 
نهاد طبق قانون بالابردن نرخ رشد اقتصادی است؛ بنابر این 
در مســائلی مانند نرخ تورم و یا نرخ رشد اقتصادی بهترین 

مرجع، مرکز آمار است.
اخیرا بانک مرکزی مدعی شده که اقتصاد کشور شاهد 
رشد 3 درصدی است ولی مرکز آمار در قبال این آمار سکوت 
کرده و آن را تایید نکرده است مرکز آمار پارسال هم ادعای 

دولت روحانی مبنی بر رشد 4/2 درصدی را تایید نکرد.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای تهران از 
اتمام همه ذخایر برفی پایتخت خبر داد.

خسرو ارتقایی در گفت وگو با ایسنا اظهار داشت: 
به دلیل بالا رفتن دما در کشور در برخی سدها میزان 
دما تا دو درجه نسبت به سال گذشته افزایش پیدا 
کرده است که این مســئله پیامدهای خوبی را به 

همراه نخواهد داشت.
مدیرعامل شــرکت آب منطقــه ای تهران در 
خصوص ذخایر برفی نیز گفت: در حال حاضر هیچ 
ذخایر برفی وجود ندارد و ایستگاه ها در حال حاضر 
فاقد برف هستند و از آنجایی که تمامی ایستگاه ها تا 
آخر فروردین ماه اندازه گیری می شوند طبیعی است 

که تاکنون برف آنها تمام شده باشد.
به گفتــه ارتقایی در فصل زراعــی میزان نیاز 
باغات و زراعت به آب بالا می رود و همچنین میزان 
برداشت از بالا دست سدها نیز افزایش پیدا می کند 
مثلا در رودخانه جاجرود فشــم میگون که منطقه 
شــهری و روستایی است و حتی در سد امیرکبیر، 

جاده چالوس، که مصرف باغات و کشــاورزان زیاد 
اســت میزان مصرف آب افزایــش می یابد که این 
مســئله نیازمند تدابیری در خصوص بهینه سازی 

مصرف آب است.
وی ادامه داد: علاوه بر این در پایین دســت به 
دلیل مشــکلاتی که در کشــاورزی دشت ورامین 
وجود داشت مجبور شدیم برای دومین بار در سال 
جاری مقداری رهاســازی آب را در منطقه ورامین 

پاکدشت ایجاد کنیم.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای تهران با بیان 
اینکه برای تامین آب ورامین از آب سد استفاده شده 
است، اظهار کرد: با وجود اینکه این مسئله درست 
نبود اما نمی توانستیم نسبت به وضعیت کشاورزی 

و تامین آب آنها بی تفاوت باشیم.
ارتقایی اظهار کرد: از ابتدای سال جاری تاکنون 
بالغ بر 50 میلیون متر مکعب آب از طریق سد کرج 
و شــهریار و دشــت ورامین پاکدشت برای بخش 

کشاورزی تامین شده است.

یک مسئول:

همه ذخایر برفی تهران
 آب شده است

علمی  هیئت  عضو  یک 
دانشگاه با بیان اینکه افزایش 
300 هــزار میلیارد تومانی 
نقدینگــی در 22 ماه یک 
فاجعه اســت، گفت: دولت 
یازدهم پاســخ دهد با چه 
منطقی نقدینگی را در کمتر 
از 2 سال این میزان بالا برد.

جمشید پژویان در گفت وگو 
با نسیم، افزود: دولتمردان فعلی 
در دوران دولت قبل که خارج از 
گود بودند، از افزایش نقدینگی 
انتقاد می کردند، و اصطلاحاً »از 

خــارج گــود می گفتند لنگش 
کن«، اما در حال حاضر می بینیم 
که رشــد نقدینگــی و افزایش 
پایه پولی در این دولت شــتاب 
بیشتری گرفته و دولتمردان در 

مدیریت آن ناتوان بودند.
این اقتصــاددان به بی تاثیر 
بودن پرداخــت یارانه نقدی و 
مســکن مهر در دولت یازدهم 
نقدینگی  افزایشــی  رونــد  در 
اشــاره و تصریح کــرد: آنها که 
ادعا می کردنــد پرداخت یارانه 
نقــدی و مســکن مهــر عامل 

ایجاد نقدینگی در جامعه است، 
خودشان این طرح ها را به تدریج 
کنار گذاشتند، حالا پاسخ دهند 
چرا باز هــم نقدینگی افزایش 

یافته است.
پژویــان خاطرنشــان کرد: 
ارزش یارانــه ای کــه در حال 
حاضر دولــت یازدهم پرداخت 
می کند، نصف ارزش یارانه دولت 
قبل است، بنابراین در این دولت 
در بخش های دیگری زیاده روی 
شد تا نقدینگی افزایش پیدا کرد.
وی عنــوان  کــرد: انتظار 

داشــتم دولتمردان یازدهم که 
بزرگ تریــن منتقدیــن دولت 
قبــل بودند در خیلــی از ابعاد 
اقتصاد شــفاف تر بــوده و یک 
برنامه اقتصادی مشخص داشته 
باشند، ولی این دولت در حوزه 
اقتصاد خیلی غیرشــفاف عمل 
می کند و هیچ برنامه و بسته ای 
هم برای اقتصاد تا این لحظه ارائه 

نکرده است.
علمی  هیئــت  عضــو  این 
دانشگاه علامه طباطبایی افزایش 
بدهی بانکها به بانک مرکزی را 

در افزایــش نقدینگی در دولت 
یازدهم موثر دانســت و گفت: 
دربــاره دلایــل افزایش بدهی 
بانک های تجاری به بانک مرکزی 
اطلاعات دقیقی مشخص نیست، 
اما می توان گفت که این عامل 
تاثیر زیادی بــر افزایش میزان 

نقدینگی گذاشته است.
پژویان بــه ماموریت دولت 
به بانک ها برای خرید کالاهای 
اساســی به عنوان یکی از دلایل 
افزایش بدهــی بانکها به بانک 
مرکزی اشــاره و عنــوان کرد: 

بخشی از بدهی بانک ها به بانک 
مرکزی علاوه بر اضافه برداشتی 
که بــه دلیل خریــد کالاهای 
اساسی داشــتند این است که 
وام های  می خواســتند  بانک ها 
بیشــتری را به مشتریان خود 
بدهنــد و با توجه بــه اینکه با 
مشکل کمبود اعتبار هم رو به 
رو هستند یکی از راه های جبران 
این کمبود اعتبار، برداشــت از 
بانــک مرکزی اســت، که این 
مســئله به رشــد نقدینگی در 

کشور دامن می زند.

عضو هیئت علمی دانشگاه علامه طباطبایی:

افزایش 3 هزار میلیارد تومانی نقدینگی 
در 22 ماه فاجعه است

رئیس انجمن ملــی حمایت از حقوق 
اخبار  اینکه  ادعــای  با  مصرف کنندگان 
مربوط به خرابی خودروهای صفر کیلومتر 
داخلی در ماه های اخیر افزایش یافته است 
خواســتار برخورد با ایران خودرو و سایپا 

شد.
محمد جعفــری با بیان اینکــه در صنعت 
خــودروی دنیا بســیار کم پیــش می آید که 
خودروی نو تولیــدی به دلیل نقص عملکردی 
راهی تعمیرگاه ها شود، خاطرنشان کرد: با این 
حال در ماه های اخیر اخبار زیادی درباره نقص 
عملکردی در خودروهای صفر کیلومتر تولیدی 

ایران خودرو و سایپا منتشر شده است.
رئیس انجمن ملی حمایت از حقوق مصرف 
کنندگان ادامه داد: خودرو، کالایی مانند شــیر 

و ماســت نیســت که پس از خروج از کارخانه 
تولیدکننده به دلیل قرار گرفتن در معرض گرما 
خراب شود بنابراین اگر خودرویی بلافاصله پس 
از تحویل به مشتری خراب می شود بیانگر سوء 

عملکرد خودروسازان در این زمینه است.
وی افزود: متأسفانه خودروسازان بزرگ بیشتر 
علاقه به تولید محصول با هر کیفیتی و فروش آن 
به مشتری دارند تا اینکه به فکر تحویل خودروی 

با کیفیت به خریداران باشند.
جعفری با بیان اینکه ریشه این مشکلات به 
انحصاری بودن بازار خودروی ایران باز می گردد، 
تصریح کرد: امیدواریم شورای رقابت به عنوان 
متولی بازارهای انحصاری با ایران خودرو و سایپا 
برخورد کرده و با جریمه مالی، آنها را وادار به رفع 

مشکلات کیفی محصولات تولیدی کند.

رئیس انجمن ملی حمایت از حقوق مصرف کنندگان:

تعداد خودروهای معیوب صفرکیلومتر
 »ایران خودرو« و »سایپا« افزایش یافته است

یک کارشناس صنایع لبنی 
گرانی لبنیات را سبب کاهش 
بیشتر مصرف این کالا دانست.
کارشناس  چمنی،  حســین 
فرآورده های لبنی در گفت وگو با 
»نسیم« اظهار داشت: از مهم ترین 
پیامدهــای گران بــودن لبنیات 
بدون شک کاهش مصرف سرانه 
لبنیات و شیر است. در چند ساله 
گذشــته آمار نیز نشان داده که 
هــر 3 درصد افزایش قیمت یک 
درصد کاهش مصرف را به دنبال 

داشته است.
وی تصریح کرد: بانک مرکزی 
نیز در این رابطه ســال گذشته 

آماری را اعلام کرد که در آن بیان 
شده بود که بعد از اجرای مرحله 
اول هدفمنــدی یارانه ها، حدود 
42 درصد، شــیر کاهش مصرف 

داشته است.
چمنی بیان داشــت: در حال 
حاضر در خوشبینانه ترین شرایط 
بین 70 تا 80 کیلوگرم ســرانه 
مصرف داریم، که این سرانه مصرف 
یک سوم حداقل مصرف سرانه ای 
است که توسط متخصصین تغذیه، 

توصیه شده است.
مصرف لبنیات در کشــور ما 
یــک پنجم مصرف ایــن کالا در 

کشوری مانند هلند هم نیست.

وی اضافه کــرد: ما حتی به 
مصرف نرمال شیر هم نرسیدیم، 
در کشورهای توسعه یافته عموما 
مصرفشان 300 کیلو به بالاست 
و کشــورهایی مانند نروژ، هلند 
و دانمارك مصــرف فرآورده های 
شــیر چیزی معــادل 500 کیلو 

شیر است.
وی با اشــاره بــه این مطلب 
که شــیر و فرآورده های شیری 
منبع کلســیم برای بدن هستند 
کــه جایگزینی هم ندارند، افزود: 
حدود 90 درصد مردم ما کمبود 
کلسیم دارند، و از هر سه خانم زیر 
50 ســال یک خانم دچار عارضه 

پوکی استخوان می باشند و حدود 
34 درصــد جمعیــت بالای 50 
سال کشورمان دچار این عارضه 

می باشند.
این کارشــناس صنایع لبنی 
ادامه داد: اعلام شــده که سالانه 
فقط 51 هزار مورد شکســتگی 
استخوان گردن و ران وجود دارد، 
که 20 تــا 50 درصد از این آمار 
بعد از این شکســتگی جان خود 
را از دست می دهند و مابقی نیز 

زمین گیر می شوند.
چمنی تصریح کرد: دولتمردان 
ما از یاد نبرند و توجه داشته باشند 
که اگر بابت افزایش مصرف سرانه 

شــیر یک ریال مصــرف نکنند، 
برای درمان  فردا مجبور هستند 
بیماری های ناشی از این کاهش 
مصرف 20 تــا 100 برابر هزینه 
کنند. علی رغم اهمیت این موضوع 
متاســفانه تمام سیاست ها علیه 
این موضوع یعنی افزایش مصرف 
سرانه شیر و فرآورده های آن دست 

به دست هم داده اند.
وی گفــت: هیچ کس به فکر 
متوقف کردن بیماری ها نیست در 
صورتی که باید روند بیمارمحوری 
ما به سلامت محور تبدیل شود، 
و کاری کنیــم که میــزان این 
بیماری ها کاهش یابد، اما متاسفانه 

حاضرند برای بحث درمان هزینه 
بپردازند اما حاضر نیســتند برای 
پیشگیری از ایجاد این بیماری ها 
اتخاذ  را  مناســبی  سیاست های 

کنند.
چمنی در پایان خاطرنشــان 
کرد: متاسفانه ســالمندان ما به 
دلیل ســبک تغذیه نادرست 20 
سال زودتر از سالمندان کشورهای 
توسعه یافته زمین گیر می شوند، ما 
35 سال آینده 26 میلیون سالمند 
خواهیم داشت، حالا تصور کنید 
در آن زمان با همین سبک تغذیه 
و پیامدهــای آن چه اتفاقی برای 

جامعه خواهد افتاد.

کارشناس صنایع لبنی:

هر 3 درصد گرانی لبنیات یک درصد مصرف را کم می کند

رئیــس ســتاد مدیریت 
حمل و نقل و سوخت با اشاره 
مینی بوس های  اســقاط  به 
فرسوده گفت: در 3 ماهه اول 
ســال جاری 2 هزار دستگاه 
اسقاط  فرســوده  مینی بوس 

شده است.
علیرضــا فیض بخــش افزود: 
بیش از 2000 دستگاه مینی بوس 
و 300 دســتگاه اتوبوس فرسوده 
از ابتدای ســال جاری از چرخه 

 دلایل اختلاف آمار بین بانک مرکزی و مرکز آمار

دو تن از اقتصاددانان کشور با انتقاد از انفعال تیم اقتصادی 
دولت یازدهم، خواستار اجرای واقعی سیاست های اقتصاد 

مقاومتی از سوی دولت شدند.
احسان سلطانی استاد اقتصاد دانشگاه در این باره معتقد است: 
مسئولان به جای برگزاری ســمینار های اقتصادی، سیاست های 
اقتصاد مقاومتی را اجرا کنند، اگرچه در این مدت نشان داده اند به 

آن اعتقادی ندارند.
وی در پاسخ به اینکه در صورت باقی ماندن تحریم ها باید چه 
اقداماتی صورت گیرد، به تسنیم گفت: اولین خطای دولت این است 
که صنایع پیشــران اقتصادی را نفت، پتروشیمی، خودرو و فولاد 
می داند، این در حالیســت که این صنایع بر مبنای خام فروشی و 
واردات قطعات شکل گرفته اند به همین دلیل نمی توان انتظار داشت 

که با پیشرفت آن ها اقتصاد رشد کند.
وی تأکید کرد: در اینکه باید کشــور با دنیا تعامل داشته باشد 
شکی نیســت ولی گره زدن زندگی مردم به رفع تحریم ها اشتباه 
است؛ مشخص است که دشمن از چنین جوی در مذاکرات به نفع 

خود استفاده خواهد کرد.
سلطانی با اشاره به مطالبات اقتصادی که دو سال پیش ایجاد شد 
و اساساً دولت یازدهم برای پی گیری این مطالبات بر سر کار آمد اما 
تا کنون پاسخی به آنها داده نشده و مشکلات تشدید هم شده است، 
گفت: متأسفانه عملکرد دولت در بخش اقتصاد ضعیف بوده است.

این اقتصاددان گفت: افرادی که در سال های گذشته یاد گرفته اند 
که کشور را با پول مفت نفت اداره کنند الآن برای این بدنه دولت 

و این شرایط مناسب نیستند.
سلطانی با تصریح بر اینکه برای بهبود اقتصاد معجزه نیاز نیست 
بلکه باید طرز تفکر مســئولان تغییر کند، گفت: مشکل ما پول و 
ســرمایه نیست، مشکل سازوکار اجرایی کشور است که مبتنی بر 

بچه پولداری ملی است و باید از این شیوه دست برداشت.
وی افزود: هزینه های دولت افزایش یافته است، درحالی که در 
شرایط کنونی باید این هزینه ها کاهش یابد. همچنین باید سازوکار 
اقتصاد کشور از نفت جدا شود.  اقتصاد نیم قرن اخیر کشور نشان 
می دهد هر ضربه ای که کشور خورده از وابستگی به نفت بوده است.

مقاوم سازی اقتصاد مختص ایران نیست
معاون پژوهشــی دانشــگاه امام صادق)ع( نیز بــا بیان اینکه 
تحریم های اقتصادی علیه ایران خدمت ناخواســته غرب به ایران 
اســت، گفت: در نگاه تاریخی به اقتصاد می بینیم همه اقتصادهای 
بزرگ دنیا پروژه مقاوم ســازی خــود را به صورت همزمان با روند 
توســعه و رشد خود طی کرده اند و هنوز هم در آشوبها و بحران ها 
و تنشهای اقتصادی همواره دنبال ارتقای استحکام ساختار درونی 

اقتصادشان هستند. 
پیغامی خاطرنشــان کــرد: تمامی تئوری هــای علم اقتصاد و 
تجربه های اقتصادی کشــورهای پیشرفته نشان می دهد که پایه و 

اساس رشد و پیشرفت اقتصادی درونزایی است.
این استاد دانشــگاه تأکید کرد:  اساسا اقتصاددانان، رشد یک 
اقتصاد را جز رشــد درونزا نمی داننــد و نمی فهمند. اگر برخی از 
اقتصادخوانده های ایرانی کلمه اقتصاد مقاومتی را عجیب می دانند؛ 
علتش این است که سه یا چهار دهه از علم اقتصاد عقب هستند.

وی تصریح کرد: البته باید تأکید کرد اقتصاد مقاومتی که ما از 
آن ســخن می گوییم و مد نظر رهبر انقلاب اسلامی است، محدود 
به تئوری های غربی نیست. فراتر از آن است و مباحث خاص قرآنی 

و مبتنی بر اقتصاد اسلامی را داریم.
وی در پاسخ به این سؤال که در صورت بازگشت دلارهای بلوکه 
شده نفتی به عمق خام فروشی باز می گردیم یا نه، افزود: متأسفانه 
یک نگاه مهندسی سالها بر اقتصاد ایران حاکم بوده است که با یک 
نگاه سیاسی تلفیق شــده است. اگر کسی نگاهش به رفع تحریم 
واقعا بازگشت منابع دلاری نفتی برای واردات باشد، معنایش این 

است که اصول اولیه اقتصاد را هم نمی شناسد.
پیغامــی در پایان تاکید کرد: آمریکا راه دیگری ندارد و مجبور 
اســت از بدترین شیوه ها که هزینه های بسیار بالایی برایش دارد، 
استفاده کند مثلا رو به تحریم مبادلات ارزی آورده که این تحریم 

در بلند مدت خیلی به ضرر آمریکاست.
وی افزود: ضررهای کوتاه مدتش برای ماســت در بلند مدت  
اقتدار و انحصار بین المللی دلار به عنوان ارز واسط و رایج بین المللی 
را خدشــه دار می کند. زیرا ایران هــم به عنوان یک اقتصاد بزرگ 
جهانی و دارنده دومین منابع گازی و سومین منابع نفتی جهان به 
ائتلاف حذف دلار از روابط خارجی می پیوندد. اینها مواردی است که 
متأسفانه دولت مردان ما به دلیل نا آشنا بودن با اقتصاد بین المللی 

و اصول علمی اقتصاد آن را درك نمی کنند و در نظر نمی گیرند.

اقتصاددانان:
مسئولان به جای برگزاری همایش 

سیاست های اقتصاد مقاومتی را اجرا کنند


